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AKTUALITY A ZAJÍMAVOSTI

OCHRANA BEZOBRATLÝCH A NOVÉ AGROENVIRONMENTÁLNÍ OPATŘENÍ
Nastavení Agroenvironmentálních opa-
tření (AEO) v letech 2007-2013 se stalo 
vícekrát terčem oprávněné kritiky ze 
strany entomologů – příliš uniformní 
management seče způsobil velké prob-
lémy v ochraně přírody. Při přípravě 
a připomínkách nových AEO na roky 
2014-2020 byla proto patrná snaha 
o zlepšení, bohužel ne vše se podařilo 
zcela prosadit.
Úspěchem je požadavek na ponechání 
neposečených částí na loukách. Právě 
absence tohoto opatření způsobila při 
minulých AEO problémy, kompletní 
posečení ploch působilo totiž na ohrožené 
i běžné druhy hmyzu doslova genocidně. 
Pro dodržení podmínek je třeba pone-
chání 3-10 % lokality neposečené. Z nepo-
chopitelných důvodů je ale toto v nových 
AEO požadováno jen u půdních bloků 
s rozlohou až nad 12 ha (v původním 
návrhu MZe bylo dokonce nad 20 ha). 
Z několika uvažovaných dotačních titulů 

týkajících se hmyzu se nakonec podařilo 
prosadit vytvoření dotačního titulu 
„Ochrana modrásků“ – titul lze uplatnit 
na lokalitách s prokázaným výskytem 
modráska bahenního (Maculinea nausi-

thous), očkovaného (M. telejus) nebo 
černoskvrnného (M. arion). Nastavení to-

hoto titulu ukládá nutnost seče v termínu 
do 10. června, případně druhé seče v ob-
dobí mezi 1. a 30. zářím, z důvodu ochrany 
vývojových stádií ohrožených modrásků. 
Vytvoření tohoto titulu je jednoznačným 
přínosem pro ochranu přírody, protože 
titul chrání i další vážně ohrožené druhy 
bezobratlých se stejnými stanovištními 
nároky. Problémem je ale skutečnost, že 
na půdních blocích s výskytem cílových 
druhů, které leží mimo zvláště chráněná 
území, neexistuje pro zemědělce povin-
nost přijmout právě tento titul, pokud se 
rozhodnou jen pro titul základní. 
Nastavení nových AEO je z hlediska och-
rany hmyzu krokem správným směrem, 
k dokonalosti ale chybí ještě mnoho. Je 
zcela nevhodné omezovat požadavek na 
neposečené plochy pouze na půdní bloky 
s velikostí nad 12 ha, adekvátní ochranu 
by si jistě zasloužily i menší lokality. 
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Pro modrásky je důležitý dobře nastavený 
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